
 

 

 

Indlæg klientmøde 21.9.2021 – Sønderjysk kvægprak-
sis: 

Tak for at jeg er inviteret. Mit navn er Malene Budde, jeg har 
været kvægpraktiserende dyrlæge i 15 år. I de sidste 1½ år 
har jeg arbejdet hos Seges primært med salmonellasane-
ring og smittebeskyttelse. 
 
Hver gang jeg nævner ordet ”smittebeskyttelse” i sådan en 
forsamling, så ser jeg de flakkende blikke og hører sukket. 
Det lyder tungt, teoretisk og omfattende. Men sådan behø-
ver det slet ikke at være! Langt hen ad vejen handler smitte-
beskyttelse om sund fornuft, omtanke og bevidstheden om 
hvad I rent faktisk gør på jeres bedrift.  
 
Husk på at smittebeskyttelse handler om mere end bare at 
undgå at få sygdomme ind; men i mindst lige så høj grad at 
holde eksisterende smitte i skak og ultimativt at udrydde 
dem. 
 
 
I dag står vi her på Jens’ kalve og kvie-ejendom. Her er op-
drættet blevet prioriteret.  
 
Jeres kalve skal gerne blive fremtidens super-køer. De er en 
investering – behandler i dem sådan? Eller er kalve og kvie-
pasning sådan lidt venstrehåndsarbejde? 
 
Kalvene er den mest modtagelige aldersgruppe. De skal 
ofte have mindst mængde af et smitstof for at blive smittet. 
Her er det værd at gøre en indsats. Jeg kunne tale længe  



 

 

 
om kalve; men det bliver ikke i dag. Der er jo andet, der 
trækker. I stedet vil jeg lige komme med nogle hovedpunk-
ter, hvor jeg oplever, det går galt med kalvene. 
 
1. Råmælk. I kender mantraet til hudløshed. og jeg vil 

egentlig ikke bruge lang tid på det her. Skal du have en 
stærk kalv, så er råmælk bare kritisk. Men jeg må des-
værre konstatere at alt for mange kalve optager ikke nok 
antistoffer. Er det et problem i min besætning? Få din dyr-
læge til at tage prøver for at måle. Lav et overvågnings-
program og følg udviklingen. Det er langt lettere at være 
på forkant. Personaleskift.  
 

2. Kapacitet. Har I plads nok til jeres kalve? Det har ikke 
været unormalt at optimere i eksisterende rammer, og der 
er kommet flere køer. Er pladsen til goldkøer, kælvnings-
faciliteterne og småkalvene fulgt med? 

 
 
Husk at tage højde for kælvningsfordelingen. Beregn be-
hovet ud fra, hvornår der er flest kalve og ikke efter antal 
kælvninger pr. år. Det er biologi vi arbejder med.  

 
Det er typisk perioder, hvor der er mange kalve, at syg-
domsproblemerne opstår. Hvis der ikke er plads nok, så 
er det fristende at flytte kalvene tidligere end tiltænkt eller 
lige at springe en vask over.  

 
3. Vask af inventar. Vask kalveinventar før næste kalv. 

Brug en sæbe, det opløser snavset og den ”biofilm”, som 
er en form for hinde som smitstoffer kan gemme sig i.  



 

 

 
 
Vask IKKE med højtryk i nærheden af kalve. Højtryk blæ-
ser du ”smitstofferne” op i de her aerosoler/vandtåge der 
dannes. Det er en effektiv smittespreder! 
Sørg for at have en vaskeplads væk fra dyrene. Kør gar-
dinerne op og luk porten.  
 

4. Holdstørrelser. Jo flere kalve der går sammen, jo større 
er risikoen for smitte. For at drage en sammenligning med 
noget vi måske stadig kan huske, så var det forsamlings-
loftet under Coronaen. Her var forsamlingsloftet en effek-
tiv måde at styre epidemien på. Det var ikke ligegyldigt, 
om vi var 100, 50 eller 5 forsamlet i forhold til at have kon-
trol over smitten. Det samme gør sig gældende hos kal-
vene.  
 
 
Her hos Jens er der jo super gode forhold. Her kan kal-
vene blive i det samme lille hold indtil de er ca. 6 måne-
der.  
 

5. Afhentning af tyrekalve. Hvordan får du hentet dine tyre-
kalve? Kommer bilen og chaufføren i nærheden af, hvor 
dine kalve går? Jeg ser desværre steder, hvor chaufføren 
selv henter kalvene i stalden.  Er det smart? Husk kalvene 
er den mest modtagelige dyregruppe på hele ejendom-
men. De skal have det færrest antal Salmonellabakterier 
for at blive smittet. Hvis I ikke har udleveringsfaciliteter til 
tyrekalvene i dag, så gå hjem og få det lavet.  

 
 



 

 

 
 
Det var budskabet fra mig i dag. Har I spørgsmål til det her 

eller Salmonella, så kan vi tage dem nu ellers er I meget 
velkommen til at tage fat i mig. Jeg bliver her lidt endnu. 

 
Slut af med at nævne, at vi fra Seges kan tilbyde hjælp til 

Salmonella sanering til de besætninger, hvor det er en ud-
fordring. Det er et forløb over ca. et år i samarbejde med 
din dyrlæge, der indebærer op til tre besøg fra mig eller 
en af mine kollegaer.  


